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ABSTRACT 

Suez Canal considered as the vital link between Red and 

Mediterranean seas with different environment. The canal was divided into 

three sectors (Port Said, Ismailia and Suez) including 12 sits, collected 

during period of collection (spring, 2013- winter, 2014). This study was 

concerned to physicochemical parameters, heavy metals, toxicity of lead 

and copper with physiological effects in addition to biological characters of 

a selected fish species. 

Water temperature in the study area recorded its highest and lowest 

values in summer and winter. Highest seasonal salinity was recorded in 

winter. Autumn attained the highest dissolved oxygen and biochemical 

oxygen demand. Nutrient salts (ammonia, nitrite and nitrate) recorded their 

highest seasonal values during summer, while phosphate highest level was 

recorded in spring. 

Heavy metals (lead, cadmium, copper, zinc and iron) were 

investigated in water, sediments and fish organs (muscles, liver and gills). 

Cadmium recorded the lowest values of all studied metals in water, 

sediments and fish organs, while iron was the highest one. 

96-h LC50 values of lead and copper in fish Liza carinata were 2.818 

and 0.447 mg/l, respectively. At exposure of fish to 20% 96-h LC50 of Pb 

and Cu, transaminases and alkaline phosphatase were increased in their 

activity at first 24 h then decline under control level with increasing the 

time of exposure. Protein level fluctuated around the control level in 

muscles and liver in addition to the total lipid in muscles. 

Fish Liza carinata had mean total length and weight of 14.80±2.20 

cm and 37.53±16.38 gm, respectively and with sex ratio (males: females) of 

1.00:1.64. The highest gonado-somatic index of female was recorded in 

autumn and winter for males. The higher frequencies percent of females and 

males were observed at length intervals of 15.0-15.9 and 14.0-14.9 cm, 

respectively. The length weight relationship was followed the equation 

W=aLb. 

Key words: Suez Canal, 6hysic-chemical parameters, heavy metals, water, 

sediments, fish organs, toxicity, enzymes, lipids, protein, biological aspects. 
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Arabic summary 



                                            

 من سماكال من نواعال  بعض عمى وفسيولوجية وبيولوجية بيئية دراسات
 ةيبر الق والمناطق السويس قناة

 

  في وراهــالدكت ة فمسفةـــــــــدرج عمى لمحصول ةــــــمقدم الةـــــرس
 )بيئة مائية وفسيولوجيا( الحيوان مـــعم

 من

 آمــال عمـر بـمق 
 8002 ليبيا الزاوية، جامعةالحياء  ماجستير في

 
 رافـــإش تــتح

               إمام محمود وحيد /الأستاذ الدكتور  عبده سعد عبد الحميم /الأستاذ الدكتور
 الحيوان عمم قسم ،المائية ةأستاذ البيئ             الحيوان عمم المائية، قسم ةستاذ البيئأ  
 شمس نجامعة عي كمية العموم،                      شمس عين جامعة كمية العموم،   

 النجا أبو يعماد حمد /الدكتور             مصيمحيال محمد خالد /الأستاذ الدكتور
 الكيمياء الحيوية مساعد أستاذ                          البحري التموث أستاذ          

 دالمصايالمعهد القومى لعموم البحار و              البحار والمصايد القومى لعموم المعهد 
 

 الحيوان عمم قسم
 شمس عين جامعة –العموم  كمية

6102 

 المشرفون:



 
  سعدعبده  عبد الحميم /الأستاذ الدكتور

 شمس عين جامعة ،، كمية العمومالحيوان عمم قسم ،البيئة المائية أستاذ
 

 إمام  محمود وحيد/ الأستاذ الدكتور
 جامعة عين شمس ،، كمية العمومالحيوان عمم قسم ،المائية البيئة أستاذ

 

 مصيمحيال محمد خالد /الأستاذ الدكتور

 والمصايد البحار القومي لعموم المعهد ،البحري التموث أستاذ
 

 النجا أبو حمدي عماد /الدكتور
 / فرع السويسوالمصايد البحار لعموم لمعهد القوميا ،ةالكيمياءالحيويمساعد أستاذ 

 

 

  



 المستخمص
لى إ و قسمتتمت الدراسة عمى قناة السويس من بورسعيد شمالا حتى السويس جنوبا 

محطة. وسجمت درجة حرارة  21ثلاث قطاعات )بورسعيد والإسماعيمية والسويس( متضمنة 
سجل الشتاء  عمى معدل لها فى فصل الصيف وأقل معدل لها فى فصل الشتاء. بينماأالماء 

كسجين الذائب والأكسجين الحيوى الممتص فى تم رصد أعمى قيم للأعمى معدل لممموحة. أ
فصل مونيا والنيتريت والنترات في أعمى معدل للأللأملاح المغذية كان  فصل الخريف. وبالنسبة

 فصل الربيع.في  أعمى ما الفوسفات فكانتأالصيف 
فى عينات  (الرصاص والكادميوم والنحاس والزنك والحديد)العناصر الثقيمة تم قياس 

قل أميوم سجل عنصر الكاد،حيث سماك من منطقة الدراسةأعضاء الأالماء والرواسب ويعض 
الماء والرواسب  كل من فى عمى القيمأبينما سجل الحديد  مقارنة بالعناصر الاخرىالقيم 

وبدراسة  ،كثر سميةأخير ن الأأوالأسماك. وأظهرت نتائج سمية عنصرى الرصاص والنحاس 
الكبدية فقد ارتفع نشاطها فى الأربع  نزيماتتأثير هذين العنصرين عمى نشاط بعض الإ

قل من معدل المرجع بمرور زمن التعرض ألى إولى ثم هبط نشاطها والعشرون ساعة الأ
 سماك المنطقة وهى سمكة السهمية.أبالإضافة الى دراسة النواحى البيولوجية لأحد لممموث. 

 الكممات الدالة:
لثقيمة، السمية ،التأثير اوالكيميائية، العناصر  ةقناة السويس، الخصائص الفيزيائي

 وبعض الخصائص البيولوجية لسمكة السهمية. وجيفسيولال
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